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Kerst en oud en nieuw naderen al weer met rasse 
schreden en over het jaar 2025 wordt al weer 
steeds meer gepraat en plannen gemaakt. 
Zoals u al een aantal jaren gewend bent kijken 
we graag even met u terug op het afgelopen jaar 
bij onze schaapskudde.

Lammertijd
Het eerste lammetje 
werd dit jaar geboren op 
25 januari en geadop-
teerd door Jan Terlouw. 
Hij gaf haar de naam Ele-
onore, vernoemd naar de 
vrouw van de Amerikaan-
se president Roosevelt. 
“Zij zette zich heel erg in 
voor de Rechten van de 
Mens” vertelde de 92 ja-
rige Terlouw aan de kleu-
ters van de basisschool 
uit Veessen, die geboeid 
zaten te luisteren.
Met deze adoptie, startte ook de adoptie’s van lammetjes 
waarbij mensen voor 25 euro een lammetje kunnen adop-
teren en op deze manier de kudde steunen.  Zij werden 
daarna uitgenodigd op vier kijkmiddagen in februari en 
maart. De lammertijd werd afgesloten met een feestelijke 
lammetjesdag op zaterdag 16 maart. Dit evenement is 
voor iedereen toegankelijk. Een foto van Jan Terlouw en 
het eerste lammetje van 2024 is dan ook te zien in de “Wol 
of fame” in gebouw ’t Spiekertje naast de Schaapskooi. 
De Schaapskudde Epe-Heerde kan blijven bestaan dankzij 
bijdragen van de gemeenten Epe en Heerde en de provin-
cie Gelderland, de verkoop van lammeren én giften van 
particulieren, verenigingen en bedrijven. Deze financiële 

steun is van groot belang. Het beheren en gezond houden 
van de kudde is een kostbare zaak. “Uw steun daarbij wordt 
bijzonder op prijs gesteld!
In het totaal zijn er 100 lammetjes geboren, dit is minder 
als in andere jaren. Oorzaak hiervan ligt met name bij 
de blauwtong, die in de dekperiode en najaar ook onze 
schaapskudde parten speelde.

Schaapscheerdersfeest Heerde
Aangezien onze kudde heide begraast in de gemeente Epe 
en Heerde, is het al weer decennia lang een traditie om 
de oneven jaren in Epe en even jaren in Heerde te sche-
ren, zodat we dit jaar weer in Heerde te gast waren. En 
mede dankzij de ondernemers van Heerde, Visit Heerde 
en niet te vergeten onze geweldige ploeg met traditionele 
schapenscheerders en andere vrijwilligers werd het weer 
een geweldige happening. Onze nieuwbakken voorzitter 
burgemeester Olaf Prinsen moest er aan geloven om onder 
toeziend oog van Harrie Reezigt ook de schaar ter hand te 
nemen, wat hem bijzonder goed afging.  Het scheren werd 
weer door veel bezoekers aandachtig gevolgd, het blijkt wel 
dat oude traditie’s nog altijd de belangstelling wekken.
Verder was er een leuke markt en veel muziek in het gezel-
lige centrum van Heerde, zelfs de bekende volkszanger Jan-
nes, was ter plekke om zijn nieuwste nummer op te nemen.
Al met al een geslaagde dag, die zoals elk jaar weer eindigde 
met de terugkeer van de kudde naar heide en schaapskooi.
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we dit jaar de twee weiden aan de Dellenweg nog extra be-
veiligd met een blauw lint, die nog weer boven het boven-
ste schrikdraad is geinstalleerd, waar ook stroom op staat. 
Bij de schaapskooi zijn de twee weiden, die nog “publieks-
vriendelijk” waren ook wolfwerend gemaakt.

Met de schaapskudde dwalen over de heide
Naast de recreatieve waarde van onze kudde, die dwaalt 
over de heide, hebben we ook een functie als landschapsbe-
heerder. Door het grazen op de heide wordt de biodiversiteit 
bevorderd. De schapen nemen een hap hei en vreten het 
gras tussen de heide weg. Ook op de meest dooie stukken 
hei, die soms ontstaan door heidehaantje of een periode van 
extreme droogte, grazen we vaak met de kudde en alleen al 
door de pootjes die de moslaag los lopen bevorderen ze zo 
weer het herstel en groei van jonge heide. En het is uiteraard 
voor mensen een fantastisch gezicht om zo onverwachts in 
de verte een schaapskudde te zien dwalen over de velden. 
Een heel romantisch beeld, dat nooit mag verdwijnen. Zo 
terugkijkend is het weer een mooi jaar geweest met groei-
zaam weer en een echt Hollands zomertje. 

Herfst en winter tijd van bezinning en 
vooruitkijken.
Vanaf 1 september hebben er in totaal 7 verschillende 
rammen bij de kudde gelopen en het is altijd weer span-
nend wat ons dit in het voorjaar gaat brengen. Het eerst 
lammetje wordt al eind januari verwacht…spannend! Zo 
kijken we dus ook al weer uit naar het nieuwe jaar. Terwijl 
dit jaar dus ook voor onze schaapskudde enerverend was, 
houden we de wolven weg, hoe gaat het volgend jaar 
met de blauwtong etc. Gelukkig hebben we het rotsvaste 
vertrouwen dat de schaapskudde tussen Epe en Heerde zal 
blijven dwalen over de heide.

Wij danken u voor de belangstelling en steun dit afgelopen jaar en 

voor de komende kerstperiode fijne dagen en al het goede voor 2025.

Gezondheid van de kudde
Gelukkig zijn we dit jaar bevrijd van de rotkreupel-besmet-
ting. Na vorig jaar alle verdachte dieren te hebben uitgese-
lecteerd, uitgebreid hoefjes hebben bekapt en alle dieren te 
hebben gevaccineerd, zijn we weer schoon.
Helaas heeft de blauwtong aan het eind van de zomer ons 
wel weer parten gespeeld. Ondanks de vaccinatie tegen 
het virus was er toch nog niet voldoende bescherming. 
Met name de dekrammen zijn ernstig ziek geweest, zodat 
we maar weer af moeten wachten hoeveel lammeren er 
geboren worden. Ten tijde van de dekperiode waren ze al wel 
opgeknapt, maar het is nog onduidelijk hoeveel invloed de 
ziekte heeft op vruchtbaarheid. Helaas waren bij een aantal 
andere kuddes binnen onze stamboekvereniging de gevol-
gen veel heftiger, met als gevolg veel dieren overleden en 2 
schaapskuddes hebben zelfs besloten om dit jaar niet te fok-
ken aangezien de conditie van hun schapen dit niet toelaat. 
Hopelijk is er begin volgend jaar een verbeterd vaccin.

De wolf
“Hoe is het met de wolf?” Je krijgt deze vraag als schaap-
herder zo vaak te horen, zodat je soms niet meer weet 
wat voor zinnigs je er nog over kunt vertellen. Het houdt 
ons als houder van kwestbare dieren natuurlijk dagelijks 
bezig: Staat er genoeg stroom op het hek, moet er al weer 
gemaaid, liggen er geen takken op het hek, hebben de 
zwijnen het onderste draad niet onder gewroet etc. etc etc. 
En dan nog alle zichtmeldingen en aanvallen in de buurt 
maakt het uiteraard wel dat we indirect heel veel bezig 
zijn met de aanwezigheid van een gevestigde roedel in het 
gebied waar onze schaapskudde graast. Alle bovenstaande 
werkzaamheden en meer worden verricht door de herders 
en een vast team van vrijwilligers. Zouden deze vrijwilligers 
er niet zijn, dan zou er amper meer tijd over zijn om het 
eigenlijke werk, begrazen van de heide, te doen. Zo hebben 


